
ماجراي ب�ازي ايران-  س�وريه و دادن مجوز 
حضور زنان س�وري براي نماي�ش اين بازي و 
در مقابل باطل كردن بلي�ت زنان ايراني براي 
حض�ور در اس�تاديوم آزادي و تماش�اي اين 
بازي انگار معجزه اي براي دولت دوازدهم بود 
تا يك بار ديگر با طرح مس�ئله ورود زنان به 
ورزشگاه ها براي تماشاي مسابقات ورزشي، 
اف�كار عموم�ي و به ط�ور ويژه اذه�ان زنان 
اصلاح طلب حامي دولت را از خلف وعده هاي 
انتخاباتي همچون س�ه وزير زن در كابينه يا 
سهم 30 درصدي زنان از پست هاي مديريتي 
به حواشي مرتبط با اين مسئله منحرف كند و تا 
يافتن دستمايه هاي بعدي نفس راحتي بكشد. 
حكايت حضور زنان در ورزش��گاه ها و تماشاي 
مسابقات ورزشي ديگر به موضوعي لوث تبديل 
شده است. اين ماجرا كه تا چند سال پيش حتي 
به ذهن بسياري از خانم ها هم خطور نمي كرد و 
در عمل به عنوان يكي از موضوعات دسته چندم 
اجتماعي است به مدد يك پروپاگانداي تمام عيار 
رسانه اي به مطالبه قش��ر خاصي از زنان تبديل 
شده است؛ زناني كه نداشتن دغدغه هايي همچون 
دغدغه معاش،  بيمه و آينده يا مس��ئوليت هاي 
اجتماعي و خانوادگي آنقدر برايشان فرصت باقي 

گذاشته تا متوجه شوند مجوزي براي حضور زنان 
براي تماشاي بازي هاي ملي در ورزشگاه ها وجود 
ندارد. قاطب��ه جامعه زنان آنق��در دغدغه دارند 
كه ش��ايد تاكنون و تا پيش از موج س��ازي هاي 
رس��انه اي، اصولاً به موضوعي نظي��ر حضور در 
ورزشگاه براي تماشاي مسابقات ورزشي فكر هم 
نمي كردند، چه رسد به اينكه چنين موضوعي در 
فهرست مطالباتش��ان قرار بگيرد. ماجراي بازي 
اخير ايران س��وريه موجب ش��ده تا يكبار ديگر 
اين موضوع به مدد رس��انه هاي همسو با دولت 
به صدر اخبار بياي��د تا بدانجا كه ش��هيندخت 
م��ولاوردي دس��تيار ويژه رئيس جمه��وري در 
امور حقوق شهروندي در صفحه توييتر خود به 
ماده 89 منشور حقوق ش��هروندي اشاره كرد و 
نوشت: حق همه ش��هروندان، به ويژه زنان است 
كه به امكانات ورزش��ي و آموزش��ي و تفريحات 
سالم دسترسي داشته باش��ند و بتوانند با حفظ 
فرهنگ اسلامي- ايراني عرصه هاي ورزشي ملي 

و بين المللي حضور يابند. 
  مسئله دست چندم اجتماعي

 جالب ترين نكته موجود در ماجراي ورود زنان به 
ورزشگاه ها بي تفاوتي زنان به حضور در مسابقات 
ورزش��ي زنان اس��ت. مهدي محبي، قائم مقام 

انجمن آسيب شناس��ي ايران در اين باره معتقد 
است: مسئله ورود خانواده ها و زنان به ورزشگاه 
يك مس��ئله دس��ت چندم اجتماعي اس��ت كه 
متأس��فانه با برخي رفتارها برجس��ته مي شود. 
وقتي ما حق را ادا نمي كنيم و مرتب جلوي حق 
مانع ايجاد مي كنيم موضوع را در جامعه پررنگ تر 
مي كني��م. وي در عين حال مي گويد: درس��ت 
اس��ت ك��ه ورزش��گاه ها داراي ناهنجاري هايي 
هس��تند، اما آيا همه افرادي كه وارد ورزش��گاه 
مي ش��وند فعاليت هاي ضد ارزش��ي و فرهنگي 
دارند؟ بي شك زماني كه يك مرد با زن و فرزند و 
خواهرش به ورزشگاه مي رود ناهنجاري از خود 

بروز نمي دهد. 
  نامه نگاري دختر صفدر حسيني 

 با اين وجود ، در حال حاضر اعضاي فراكسيون 
زن��ان خانه مل��ت هم��ان خانم هايي كه س��ن 
بازنشستگي پيش ا ز موعد زنان را از 42 سال به 
50 سال رس��اندند و به رغم ركورد داري مجلس 
دهم با حضور 17 زن هنوز خروجي مثبتي براي 
زنان نداشته اند، به ماجراي ورود زنان به ورزشگاه 
كه مي رس��د فعال مي ش��وند. يكي از اين زنان 
نماينده، سيد فاطمه حسيني است. پيش از اين با 
نطقي جنجالي در حمايت از حقوق نجومي پدر و 

صرافي شوهرش در خانه ملت و در صحن عمومي 
مجلس كه اداره هر دقيقه اش 300 ميليون تومان 
هزينه بر مي دارد، به مردم اعم از زن و مرد معرفي 
شد. البته نه به عنوان نماينده مردم بلكه به عنوان 
دختر صفدر حسيني! اينبار وي دست به قلم شده 
و در نامه اي خطاب به سلطاني فر، وزير ورزش و 
جوانان در اين خصوص مي پرس��د: »تا كنون در 
راستاي فراهم نمودن ش��رايط مطابق با موازين 
اسلامي و در شأن بانوان كشورمان جهت حضور 
در ورزشگاه براي تماشاي رقابت هاي ورزشي چه 

برنامه ريزي و اقدامي صورت گرفته است؟«
  موضع واقع بينانه ابتكار

در اين ميان معصومه ابتكار، مع��اون تازه نفس 
رئيس جمهور در امور زن��ان و خانواده، به عنوان 
بالاترين مقام مس��ئول حوزه زن��ان در دولت به 
مس��ئله حضور زنان و خانواده ها در ورزشگاه ها 
ن��گاه واقع بينانه تري دارد. وي اين مس��ئله را از 
اولويت هاي اصل��ي مطالبات زن��ان نمي داند و 
مي گويد: فكر نمي كنم ورود به ورزشگاه ها مطالبه 
اصلي بانوان ايراني باشد. يكي از مطالبات اصلي 
خانم هاي ايراني اين اس��ت كه دختران همگام 
با پس��ران بتوانند از امكانات ورزش��ي مناسبي 
برخوردار باشند. دختران ايراني به دليل فقدان 
ام��كان ورزش و محروميت هايي ك��ه در نقاط 
مختلف كشور دارند، از مش��كلات اسكلتي رنج 

مي برند«. 
ابتكار در عين حال به نظرات ديگر دولت زنان و 
زنان خانه ملت هم در اين مورد اشاره مي كند و 
ادامه مي دهد: »اختلاف نظرهايي در اين زمينه 
وجود دارد، اما نبايد فرام��وش كرد كه حضور و 
ورود به ورزشگاه ها براي قشري از خانم ها بسيار 
مهم است و بايد به نظر اين قشر احترام گذاشته 
شود، حتي اگر تعداد محدودي از جامعه باشند. 
ضمن اينكه نظر دولت تدبير و اميد در اين قضيه 
كم و بيش مش��خص بود و هس��ت زيرا حضور 
بانوان همراه با خانواده ه��اي خود مي تواند فضا 
را تغيير دهد و لزوماً نبايد جنبه منفي مس��ئله 

ديده شود. «
  دغدغه هايي متفاوت 

ابطال بليت زنان ايراني براي تماشاي بازي ايران 
و سوريه و راه دادن زنان سوري براي تماشاي اين 
مسابقه، هر چند نش��انه ضعف تدبير و مديريت 
وزارت ورزش و جوان بود، اما درست در لحظاتي 
كه تعداد كمي از زنان براي از دس��ت دادن اين 
مسابقه دغدغه داش��تند،  زنان سرپرست خانوار 
دغدغه ش��ان نان شب فرزندانش��ان بود و  آينده 
مبهم و بي پش��توانه دغدغه زنان خانه داري كه 
15 سالي مي شود، چشم انتظار حمايت بيمه اي 

هستند. 

| روزنامه جوان |  ش��ماره 5183

884984403سرويس اجتماعي 88498440سرويس اجتماعي

پنج شنبه 16 ش��هريور 1396 | 16 ذي الحجه 1438 |

آرزوهاي بر باد رفته محدثه و فرزانگان هرمزگان
نخستين گزارش از سانحه دانش آموزان هرمزگاني منتشر شد؛ گزارشي كه مرهم آلام خانواده هاي اين دانش آموزان نيست

گمکردنمشکلاتزنانپشتدرورزشگاهها!
مطالبه چند درصد از زنان ايرانی حضور در استاديوم است؟

موضوع دست چندم ورود زنان به ورزشگاه، بار ديگر باعث غلبه حاشيه بر متن مطالبات زنان شد

پيكر دانش آموزان فوت ش�ده س�انحه اخير 
واژگونی اتوبوس روز ش�نبه و يك ش�نبه در 
شهرستان هايش�ان تش�ييع و تدفين شد؛ 
آموزش و پرورش اعلام كرد كه هزينه درمان 
دانش آموزان مصدوم را مي پردازد، اردوهاي 
شبانه به دستور وزير به حالت تعليق در آمد، 
خبرنگار روزنامه دولت در توييتي از پيشنهاد 
پرداخ�ت پ�ول ب�ه خان�واده دانش آموزان 
سانحه ديده اي نوشت كه رضايتنامه نداشتند، 
آموزش و پرورش اين موضوع را شايعه خواند، 
خبر اس�تعفاي مدير س�ازمان دانش آموزي 
اس�تان هرمزگان در رس�انه ها پخش ش�د، 
رئيس پليس راه كشور از مسلم شدن نبستن 
كمربند ايمني به سفارش راننده در اين حادثه 
خبر داد، وزير اين امر را بعيد دانست، برخي 
مديران اس�تاني در رابطه با حادثه واژگوني 
اتوبوس حامل دانش آموزان هرمزگاني احضار 
ش�دند و بالاخره گ�روه كارشناس�ي وزارت 
آموزش و پرورش كه با هدف بررس�ي سانحه 
دلخراش واژگوني اتوبوس حامل دانش آموزان 
هرمزگاني مأموريت وي�ژه يافته بود، گزارش 
اوليه خود را منتشر كرد، اما هيچ كدام ازاين 
خبرها و پيگيري ها حت�ي ياراي مقابله با اين 
تيتر دردن�اك را ن�دارد »يك دس�ت و يك 
پاي محدثه، دانش آموز مينابي كه در حادثه 
واژگوني اتوبوس در جاده داراب قطع ش�د.«

هرچند ك��ه وعده و وعيد مس��ئولان در داغي و 
تازگي يك حادث��ه معم��ولاً رخ مي دهد و قول 
مس��اعد براي جلوگيري از تكرار چنين حوادث 
تلخي داده مي ش��ود، اما آيا غم از دس��ت دادن 
والديني كه با خوشحالي فرزندان خود را راهي 
مس��يري بي بازگش��ت كردند با اين همه وعده 
قابل تسكين اس��ت؟! آيا آرزوهاي از دست رفته 
دانش آموزاني كه روي تخت بيمارستان هستند، 

بر مي گردد؟! 
محدثه شب راه، يكي از دانش آموزان هرمزگاني 
كه در حادثه اخير دست و پايش را از دست داد، 
مي گويد: مس��ئولان مي آين��د و مي روند، وعده 
مي دهند. مي گويند كمك مي كنيم به دانشگاه 
بروي، اما مي ترس��م حرف هايشان براي همين 

حالا كه روي تخت بيمارستانم باشد، مي ترسم 
فراموش كنن��د وعده هايي را كه اي��ن روزها به 

من دادند. 
محدثه اي كه كودك��ي و آرزوهاي��ش به دليل 
سهل انگاري از دست رفته است، تعريف مي كند: 
نمي دانم چه شد اما بيهوش شدم و پس از مدتي 
كه به هوش آمدم چند نفر از دوستانم روي من 
افتاده بودند و دستم تا بازو زير سنگ ها بود و پايم 
نيز زير صندلي ماش��ين گير بود. بعد از ساعتي 
ماندن در اين حالت، وقتي بيرونم آوردند دست 
راستم از آرنج و پاي چپم از زانو در همان صحنه 
تصادف قطع شده بود, سرم شكسته و مهره هاي 
كمرم آس��يب ديده بود و كمر و گردنم به شدت 

درد مي كرد. 
اين روزها محدثه با تلخي از فوت دوس��تش كه 
كنار وي نشسته صحبت مي كند و مي گويد: قرار 
بود سال آينده كنكور بدهم، خيلي دوست داشتم 
پزشك ش��وم، اما حالا اينجا هستم روي تخت 
بيمارستان. شيوا، دوست سه ساله ام در مدرسه 
كه در اتوبوس كنار دستم نشسته بود، جان داد. 

اين خاطره ها را چگونه از ذهنم پاك كنم؟
   وعده هاي بي سرانجام!

درد  دل هاي تلخ محدثه، ذهن ها را به حوادث چند 

س��ال قبل همچون درودزن و شين آباد مي برد، 
كودكاني كه همه آرزوهايش��ان در شراره هاي 
آتش سوخت و تلف شدن همكلاسي هايشان را به 
چشم ديدند، اما سال ها مي گذرد و اين كودكان 
وارد نوجواني شدند ، در حالي كه سرپرست تيم 
درمان��ي دانش آموزاني ش��ين آبادي مي گويد: 
متأس��فانه وعده هاي دولت و وزارت بهداش��ت 
براي تهيه تجهيزات ب��راي درمان دانش آموزان 

شين آبادي هنوز عملي نشده است. 
وي درباره وضعيت درماني دانش آموزان درودزن 
كه حدود 11 سال پيش در آتش سوختند و دچار 
حادثه شدند نيز مي گويد: وزارت بهداشت تعهد 
كرده بود كه همه خدماتي را كه به دانش آموزان 
شين آبادي اختصاص مي دهد، براي آنها نيز در 
نظر بگي��رد، اما متأس��فانه از هيچ كدام حمايت 

كافي صورت نمي گيرد. 
   نخس�تين گ�زارش س�انحه واژگون�ي 

اتوبوس دانش آموزان
اكنون گروه كارشناسي كه از سوي سيد محمد 
بطحايي، وزير آموزش و پرورش مأموريت يافته 
 بود تا علل بروز اين س��انحه را بررس��ي و اعلام 
نتيجه كند، گزارش��ي تفصيلي از نتيجه بررسي 
تيم تخصصي خود را منتشر كرده است؛ گزارشي 

كه از ابتداي آن برگزاري اردو در آموزش و پرورش 
به عنوان يك موقعيت يادگيري، از ضرورت هاي 
غيرقابل انكار توصيف شده و نبود آن را يك نقيصه 

براي نظام آموزش  و پرورش در نظر گرفتند. 
اما نكته مهم اين است كه برنامه ريزي اعزام اردو 
بر عهده اداره كل استان ها )شوراي برنامه ريزي 
س��ازمان دانش آموزي اس��تان، با مس��ئوليت 
مديركل اس��تان( معرف��ي و در نهايت تصميم 
مربوط به زمان بندي اعزام و استقرار دانش آموزان 

توسط اين فرد عنوان شده است. 
در اين گزارش نبس��تن كمربند ايمني توس��ط 
دانش آموزان هم به سفارش راننده عنوان شده 
اس��ت. البته در بخ��ش ديگري از اي��ن گزارش 
آمده اس��ت رانن��ده اصلي به  رغم خس��تگي، بر 
عدم جابه جايي با راننده كمكي اصرار داش��ته و 
با وجود تذكر چندباره سرپرس��ت دانش آموزان 
در اتوبوس، حرف شنوي نكرده و نهايتاً منجر به 

سانحه شده است. 
در ادام��ه نوشته ش��ده ظاهراً حركت در ش��ب 
ضروري نبوده بلكه يك ام��كان بوده كه با توجه 
به گرماي روز و ش��يب مثبت مسير، تصميم به 

حركت در شب اتخاذ مي شود. 
البته در مورد انتخ��اب نوع وس��يله نقليه نيز 
آموزش و پرورش با س��لب مس��ئوليت در اين 
زمينه، خود را مب��ري و بيان كرده اس��ت: در 
خصوص انتخاب وس��يله نقلي��ه و راننده نيز با 
اعتماد به نهاد ها و دستگاه هاي مسئول در اين 
امر بر اساس مدارك و مستندات قانوني نسبت 
به عقد قرارداد با ش��ركت مس��افربري انتخاب 
وس��يله نقليه اقدام شده اس��ت.  در نخستين 
گزارش سانحه واژگوني اتوبوس دانش آموزان 
همچنين نوشته شده است كه طبق بررسي هاي 
اوليه كارشناسان پليس راه و وزارت راه، مقصر 
اصلي حادثه، راننده معرفي ش��ده كه در حال 

حاضر در بازداشت است. 
گزارشي كه بي شباهت به اعلام برائت آموزش و 
پرورش از مسئوليت حفظ جان فرزندان اين آب 
و خاك نيست و گويي والدين اين دانش آموزان، 
مسئوليت حفظ جان و سلامتي آنها را بر عهده 

راننده و شركت مسافربري گذاشته اند!

در اين ستون پيام ها،  متن ها، عكس نوشت ها و خبرهاي كوتاه 
منتشر ش�ده در فضاي مجازي را منتش�ر خواهيم كرد؛ بدون 
هيچ گونه توضيح و تفسير. بازنشر اين موارد هم به منزله تأييد 

يا رد محتواي هيچ كدام از آنها نيست. 

**توييتي در مورد حضور زنان در ورزشگاه ها:
چرا خانم ها نميرن مس��ابقات فوتبال يا ورزش��ي زن��ان رو ببينن كه 
ورزشگاهاش��ون هميش��ه خدا خاليه و در عين حال اصرار دارن براي 

تماشاي بازي هاي مردان؟

**پست اينستاگرام سوگل طهماسبي در مورد جاده مرگ و بي توجهي 
مسئولان:

جاده مرگ )ازنا –شازند(
ارديبهشت ماه بود كه براي عروسي يكي از دوستانم به ازنا دعوت شدم، 

و از جاده مرگ عبور كردم تا به مؤمن آباد رسيدم.
توي اون سفر تك تك اين بچه ها رو ديدم باهاشون سلفي گرفتم، حرف 

زدم، هنوز صورت مهربون محمد جلوي چشمامه. 
اي كاش هيچ وقت به اون عروس��ي نمي رفتم، اي كاش اين بچه ها رو 
نمي ديدم، اي كاش جاده مرگ نبود، اي كاش مسئولان به فكر بودن، اي 

كاش. . . 
11ساله كه مسئولان قول دادن اين جاده درست بشه، ولي متأسفانه 

هيچ اقدامي صورت نگرفته و تو اين مدت 710 نفر كشته داده.

  مدرسه امام سجاد يك و 2، تا سال گذشته در منطقه 12 تهران رتبه 
اول را در ارزيابي هاي فرهنگي داشت، اما امسال با ادغام يكباره به دليل 
بحران مدرسه پس��رانه در منطقه، 630 دانش آموز بايد در مدرسه اي با 

ظرفيت نهايتاً 480 نفر درس بخوانند. 
   وزير آموزش وپرورش از دس��تور خود براي بررس��ي شائبه پيشنهاد 
پرداخت پول به خانواده دانش آموزان كشته شده هرمزگاني در قبال اخذ 

رضايتنامه از آنان خبر داد. 
  وزير بهداشت گفت: دولت ايران از سرمايه گذاري هاي مشترك با آلمان 
براي دستيابي به فناوري و ايجاد اشتغال و بازار كار درحوزه سلامت ايران 

استقبال مي كند. 
  مسئول فرهنگي اوقاف جنوب شرق تهران گفت: سه مورد وقف جديد 
در خيابان 17 شهريور توسط دو برادر و يك خواهر با نيت خيرات و مبرات 

به ثبت رسيده كه ارزش آن 8 ميليارد ريال است. 
  سرپرست حفاظت محيط زيست اس��تان فارس با اعلام اين خبر كه 
فلامينگوها در بستر بختگان زمين گير شده اند، اعلام كرد: با لوله گذاري 
2500 متر از چاه آب مزارع كش��اورزي محمدآباد استهبان براي ايجاد 

زيستگاه جايگزين براي جوجه فلامينگوهاي باقيمانده اقدام كرده اند. 
  رئيس انجمن داروسازان ايران اظهار داشت: ميزان رضايت پزشكان 
و بيماران از داروهاي توليد داخل، نش��ان از موفقيت صنايع دارويي در 
تأمين نيازهاي بازار دارويي كشور دارد و اين موضوع مورد مباهات جامعه 

داروسازي كشور است. 
  يك متخصص قلب و ع��روق گفت: انجام كارهاي س��نگين از جمله 
شايع ترين علل غش است كه فرد ضمن غش دچار تهوع، كاهش دماي 
بدن و بيهوشي مي ش��ود، البته گاهي برخي افراد ممكن است دچار اين 

علائم نشوند. 
  رئيس شبكه هپاتيت ايران با اشاره به اينكه 70 درصد بيماران مبتلا 
به هپاتيت در كشور شناسايي نشدند، اعلام كرد: بيشترين مبتلايان به 

هپاتيت C سابقه اعتياد تزريقي دارند
   سازمان وظيفه عمومي ناجا در اطلاعيه اي تمامي مشمولان كارداني، 
ديپلم و زيرديپلم داراي برگ آماده اعزام به خدمت در نوزدهم ش��هريور 

1396 را به خدمت سربازي فراخواند. 

ميانبردولتبهکمكسرپرست!
به دستور سرپرست وزارت علوم، تمام قبول ش��دگان كنكور دانشگاه 
در مقطع ارش��د و دكترا كه به دلايلي از نظ��ر صلاحيت عمومي مجاز 
به ثبت نام نش��ده بودند، حداكثر تا 30 روز آينده ثبت نام خواهند شد. 
حكمي كه گروه هاي اصلاح طلب و كارگزاراني ه��ا از آن تحت عنوان 

بازگشت به تحصيل دانشجويان ستاره دار ياد كردند. 
يكي از همين دانشجوياني كه بنا به سوابق امنيتي محروم از تحصيل 
شده است، با انتش��ار توييت هاي مختلفي در اين باره به وعده مساعد 
سرپرست وزارت علوم درباره بازگشت دانشجويان ستاره دار به تحصيل 
صحبت به ميان آورده و در نهايت هم از برخورد مناسب مسئولان وزارت 
علوم براي بازگشت خود ابراز خرسندي كرده است. فردي كه در نتيجه 
فعاليت خود در فتنه 88 به جرم تبليغ عليه نظام دو سال و شش ماه را 

در زندان سپري كرده است. 
اين در حالي است كه پيش تر نيز اين سياست تحقق وعده هاي دولت 
و دور زدن مجلس توسط سرپرست از سوي دولت در اين وزارتخانه به 
كار گرفته شده بود و واكنش هايي را نيز به دنبال داشت. روزهايي كه 
وزارت علوم به سرپرستي توفيقي، كميته اي را براي بررسي پرونده هاي 
دانش��جويان محروم از تحصيل و به اصطلاح س��تاره دار تشكيل داد و 

سياست بازگرداندن آنها در دستور كار قرار گرفت. 
از آنجايي كه مقام سرپرست در جايگاه پاسخگويي به نمايندگان نخواهد 
بود و نظارت مجلس بر وي به حداقل ممكن خواهد رسيد، در نتيجه با 
اتخاذ چنين تصميمي از سوي سرپرست وزارت علوم مشخص مي شود 
سياست دولت براي تحقق وعده هاي انتخاباتي خود از اين درگه قابل 

پيگيري خواهد بود. 
سيد ضياء هاشمي با حكم سرپرستي بي نياز از هرگونه توجه مقام هاي 
نظارتي اين توانايي را دارد، تصميمات غير منطقي و مس��ئله دار اتخاذ 
كند و در نهايت ني��ز هرگونه بدنامي، ساختارش��كني و تقابل را به نام 
خود بنويسد، اما اين وزير علوم بعدي است كه راه خود را براي اقدامات 
بعدي هموار مي بينيد و از سوي ديگر اين دولت است كه موفق به تحقق 

وعده هاي انتخاباتي خود شده است. 
هرچند كه بايد گفت گزينه فعلي صدارت بر مقام سرپرستي وزارتخانه 
مهم علوم كه طبق گفته سخنگوي دولت تا مهرماه جاي خالي وزير را پر 
مي كند، خود نيز جزو عناصري است كه به همت وي در زمان معاونت 
فرهنگي اجتماعي وزارت علوم، بسياري از عناصر راديكال و مسئله دار 

فتنه 88 مجال تحرك يافته و جاني دوباره گرفتند. 
اكنون بايد منتظر نشس��ت تا ببينيم كدام يك وعده هاي دولت كه در 
گرو داشتن سرپرس��ت براي اين وزارتخانه بوده است، طي اين مدت 

تحقق خواهد يافت؟!

گندم زماني

نيره ساري
  گزارش  2

بيژن يانچشمه

زهرا چيذري 
  گزارش  یک

معاون شهردار: آمده ام تا ترافيك شهر را جراحي كنم

ترافيكمهر
آزمونيبرايمديريتجديدپايتخت

  دوهفته اي ب�ه آغاز س�ال تحصيلي جدي�د باقي مانده اس�ت و 
افزايش 30 درصدي ترافيك مهر ماهي در پيش اس�ت. در همين 
راس�تا س�خنان معاون جديد حمل ونق�ل و ترافيك ش�هرداري 
تهران كه اعلام كرده اس�ت »آمده ام تا ترافيك ش�هر را جراحي 
كن�م«، آزموني اس�ت ب�راي مديريت ش�هري پايتخت ك�ه بايد 
نتاي�ج آن را در روان س�ازي ترافي�ك م�ورد ارزياب�ي ق�رارداد. 
كلاف درهم تنيده ترافيك پايتخت يكي از معضلات اصلي كلانش��هر 
تهر ان است كه علاوه بر رانندگان، شهروندان را هم كلافه كرده است. 
ترافيك مهرماه با افزايش تا 30 درصدي بار ترافيكي هرساله مسائل و 
مش��كلات اين بخش را بيش��تر مي كند. به رغم برنامه هاي ارائه شده و 
تشكيل كميته بازگشايي مدارس باز هم از بار سنگين ترافيك كاسته 
نمي ش��ود. هرچند ترافيك فقط مخت��ص اين ايام نب��وده با اين حال 
معاون جديد ترافيك شهرداري تهران در مراسم معافه خود صحبت از 

»جراحي ترافيك« به ميان آورده است 
محس��ن پورس��يدآقايي اعلام كرد: آمده ام تا ترافيك شهر را جراحي 
كنم،بنابراين تلاش مي كنيم با مديريتي جهادي و دلسوزانه طي چهار 

سال آينده تهراني نو بسازيم و به شهروندان تحويل دهيم. 
وي با بيان اينك��ه حمل ونقل عمومي و شهرس��ازي دو ش��اخه مهم 
ش��هرداري تهران هس��تند، تصري��ح كرد: معتق��دم باق��ي حوزه ها 
سرويس دهنده بوده و تنها اين دو حوزه به صورت جدي با شهروندان در 
ارتباط است، بنابراين بايد سياستگذاري ها و برنامه ها به گونه اي انجام 

شود تا شهروندان بيشترين خدمات و بهره را داشته باشند. 
معاون شهردار تهران با بيان اينكه ترافيك يكي از موضوعاتي است كه 
زندگي در شهر تهران را با مشكل مواجه كرده و زندگي به معناي رفاه 
و آرامش در سايه ترافيك در ش��هر تهران كم رنگ شده است، گفت: 
توسعه حمل و نقل عمومي و رسيدگي به وضعيت ترافيكي شهر يكي از 

اولويت هاي جدي شهرداري تهران خواهد بود. 
 توسعه حمل و نقل عمومي با اولويت حمل و نقل ريلي

پورس��يدآقايي با تأكيد بر اينك��ه روزمرگي بزرگ ترين دردي اس��ت 
كه نبايد به آن مبتلا ش��ويم، تصريح كرد: تصميم گيري هاي درست، 
جدي، علمي و كارشناسي و اجراي به موقع برنامه ها و سياست ها يكي 
از ضروريات در حوزه ترافيك است. وي با تأكيد بر اينكه در گام نخست 
همه چالش هاي ترافي��ك و حمل و نقل در ابعاد مختلف را بررس��ي و 
براي آنها برنامه ريزي خواهم كرد، گفت: گسترش و توسعه حمل ونقل 
عمومي با اولويت حمل ونقل ريلي اولويت اصلي برنامه ريزي ها در اين 
حوزه خواهد بود. معاون حمل ونقل و ترافيك شهرداري تهران با تأكيد 
بر اينكه كارهاي خوبي طي دو سال گذش��ته در توسعه خطوط مترو 
صورت گرفته است، گفت: تكميل خطوط و گسترش ناوگان را با جديت 

دنبال خواهيم كرد. 
وي با بيان اينكه ميزان جابه جايي مترو در س��ال هاي گذش��ته رشد 
متناسبي با توسعه خطوط نداشته است، گفت: اين امر ناشي از كمبود 
ناوگان بوده است. معاون ترافيك شهرداري تهران با اشاره به استفاده 
ش��هروندان از خودرو و مش��كلات ترافيكي حاصل از آن گفت: وقتي 
مي توانيم از مردم انتظار داشته باشيم از خودروهاي شخصي استفاده 
نكنند كه حمل و نقل عمومي كارآمد و بهينه اي را در اختيارشان قرار 
داده باشيم. پورسيدآقايي توسعه ايستگاه ها و تقويت ناوگان حمل ونقل 
ريلي را اولويت نخست حوزه ترافيك دانست و اظهار كرد: در عين حال 
به ساير حوزه هاي حمل ونقل عمومي به عنوان حمل و نقل كمكي نگاه 

خواهد شد به عنوان مثال بايد سرعت حركت اتوبوس ها اصلاح شود. 
 شناورشدن ساعات اداري 

محمد عليخاني، رئيس كميس��يون عمران و حم��ل و نقل و ترافيك 
شوراي شهر تهران با اشاره به برنامه ريزي هاي انجام شده براي كاهش 
بار ترافيكي اول مهرماه گفت: هر ساله در آس��تانه بازگشايي مدارس 
دستگاه هاي مختلف از جمله شهرداري تهران براي اينكه با تراكم شديد 
ترافيكي در اول مهرماه مواجه نشويم، اقداماتي انجام مي دهند. در سال 
جاري نيز جلساتي به همين منظور در كميسيون عمران برگزار شده و 
اين جلسات ادامه دارد و هفته آينده در دستور جلسه صحن علني شورا 
قرار مي گيرد تا با حضور مسئولان معاونت حمل و نقل ترافيك برنامه ها 
ارائه شود.  وي افزود: پيشنهاداتي براي تغيير ساعت ترافيكي مدارس 
و ادارات در نظر داريم كه يكي از آن فاصله زماني يك تا دوساعت بين 
آغاز مدارس و ادارات است كه البته بايد مورد بررسي دقيق قرار بگيرد. 
به هر حال تغيير ساعات ترافيكي يكي از آيتم هايي است كه مي تواند در 
كاهش ترافيك صبحگاهي تهران تأثيرگذار باشد. اين پيشنهاد مطرح 

شده و منتظر گزارش مسئولان ذيربط هستيم. 
 ترافيك مهرماه آزموني براي مديريت شهري 

به هر حال سخنان معاون ترافيكي شهردار تهران و رئيس كميسيون 
عمران و حمل و نقل و ترافيك ش��وراي براي حل ترافيك پايتخت با 
توجه به همسو بودن دولت با اين جريان مي تواند به عنوان آزموني براي 

مديريت شهري به حساب  آيد. 

اجراي110جشنويژهغدير
در110مسجدتهران

معاون امور اجتماعي و فرهنگي ش�هرداري از برپايي جش�نواره 
ولايت در بوس�تان ها و 110 مسجد منتخب ش�هر تهران خبر داد 
مجتبي عبداللهي ضمن تبريك فرارسيدن عيد سعيد غديرخم اظهار 
داشت: ويژه برنامه هاي پاسداشت اين عيد سعيد در راستاي ايجاد نشاط 
و ش��ادي ديني و اجتماعي با بهره مندي از الگوي شادي در اسلام و با 
تأكيد بر لزوم بهره گيري از اصول هنري در اجراي برنامه هاي پيش بيني 
شده و هماهنگي به منظور ايجاد انسجام و وحدت رويه فكري و عملي 

بين فعالان و تشكل هاي مردم نهاد در موضوع غدير برگزار مي شود. 
وي با اشاره به برگزاري ويژه برنامه عيدانه ولايت گفت: اين ويژه برنامه 
با هماهنگي صدا و سيما و اجراي راديو ولايت به همراه غرفه هاي متنوع 
در كنار برنامه استيج از سوي معاونت امور اجتماعي و فرهنگي منطقه 
19 و با همكاري سازمان هاي فرهنگي هنري و ورزش و تندرستي در 

بوستان ولايت اجرا مي شود. 
به گفته عبداللهي، برگزاري مراسم ش��ب شعر غدير و تجليل و تكريم 
شاعران فعال در موضوع غدير با عنوان »س��ايه سار ولايت« به همت 
معاونت امور اجتماعي و فرهنگي منطقه 3، برگزاري مراسم تجليل و 
تكريم سادات در حرم حضرت عبدالعظيم حسني)ع( با عنوان »سلاله  
سادات« به همت معاونت امور اجتماعي و فرهنگي منطقه 20 از ديگر 

برنامه هاي اختصاصي دهه ولايت به شمار مي رود. 
وي از برگزاري 110 جشن ويژه در 110 مسجد منتخب شهر تهران خبر 
داد و گفت: اين جشن ها با عنوان عيد ولايت )عقد اخوت( با هم افزايي 
رسانه اي و تبليغي به همراه اعزام سخنران هاي برجسته به منظور ارائه 

الگوي شادي در اسلام اجرا مي شود. 
معاون امور اجتماعي و فرهنگي شهرداري تهران ادامه داد: علاوه بر آن 
اجراي همزمان مراسم عقد اخوت به صورت نمادين توسط معاونت امور 
اجتماعي و فرهنگي مناطق بيست و دو گانه با همكاري بنياد بين المللي 
غدير و مركز فعاليت هاي ديني در نظر گرفته ش��ده است.  وي افزود: 
همچنين همايش و جشن باشكوه »ياوران ولايت« عيد سعيد غدير در 
ميدان امام حسين)ع( با حضور آحاد شهروندان تهراني از سوي سازمان 

فرهنگي هنري با همكاري بنياد بين المللي غدير برگزار مي شود. 

محمد حسين طاقي| تسنيم


